
 

 

Zápis č. 12 

z on-line jednání Komise pro rodinu a sociální 
záležitosti 

Rady Olomouckého kraje 

ze dne 24. 3. 2022 

 

 

Přítomní členové: 

Mgr. Radek Brázda 

Magdaléna Vaněčková 

Bc. Jorga Rajníková 

Mgr. Eva Machová 

Bc. Tomáš Weber 

Ing. Anna Taclová 

Bc. Radomír Kryl 

Ing. Martin Jirotka 

Václav Keprt 

Ing. Mojmír Sokol 

Alena Pagáčová 

Mgr. Jan Mochťák 

Mgr. Martin Šmoldas, DiS 

 

Omluvení členové: 

Petr Turanec 

Mgr. Jakub Navařík, Ph.D 

Bc. Stanislav Vaďura, MBA 

Bc. Radka Pribilincová 

Hosté:  

Mgr. Ivo Slavotínek, 1. náměstek hejtmana 
Olomouckého kraje 

Mgr. Irena Sonntagová, vedoucí Odboru 
sociálních věcí KÚOK 

Ing. Kateřina Spáčilová, Oddělení financování 
sociálních služeb, Odbor sociálních věcí 
KÚOK 

 

 

Program: 

1. Program finanční podpory poskytování sociálních služeb v Olomouckém kraji, 

Podprogram č. 1  

2. Náměty, diskuse, různé.   

 

 



 

Zápis: 

předseda komise: přivítal všechny členy komise a pracovníky Krajského úřadu 
Olomouckého kraje na dvanáctém on-line jednání komise. Seznámil přítomné s 
programem jednání a přistoupil k hlasování o programu.  

Hlasování: Pro: / 13 proti: /0 zdržel se:/0 

K projednávanému bodu bylo přijato usnesení komise UK-RS/12/1/2022 

„K-RS ROK schvaluje program on-line jednání Komise pro rodinu a sociální 
záležitosti ROK dne 24. 3. 2022.“ 

 

1. Program finanční podpory poskytování sociálních služeb v Olomouckém 

kraji, Podprogram č. 1  

Mgr. Irena Sonntagová: státní rozpočet byl schválen včetně kapitoly určené na sociální 

služby. Již ve chvíli schvalování rozpočtu bylo zřejmé, že částka na financování 

sociálních služeb nebude v dostatečné míře reflektovat nárůst inflace, zdražování 

energií atd. V této chvíli obdržel kraj o výši alokace informaci e-mailem, rozhodnutí 

dosud není k dispozici.  Materiál bude předložen na schůzi ROK dne 4. 4. 2022 a na 

jednání ZOK dne 11. 4. 2022. 

Bc. Ing. Kateřina Spáčilová: shrnula proměnné, které vstoupily do financování 

sociálních služeb.  Komentovala návrh na rozdělení celkové alokace ve výši 

1 507 933 983, který byl zaslán členům komise v předstihu. Návrh na přerozdělení 

v souladu s pravidly Podprogramu č. 1 se týká celé alokace; vyplacena bude část 

přiznané dotace, která ještě nebyla vyplacena v rámci „zálohy“ v období rozpočtového 

provizoria. 

Předseda komise: uvedl, že se jedná o nižší částku než v loňském roce. 

Mgr. Ivo Slavotínek: byť se podařilo vyjednat pro sociální služby ve státním rozpočtu 

vyšší částku, než byla původně navrhovaná, bude nutno hledat možnosti pro její 

navýšení pro letošní rok.  Bude probíhat jednání na úrovni asociace krajů a MPSV; 

v tuto chvíli se přerozděluje částka, která je k nyní k dispozici. 

Bc. Ing. Kateřina Spáčilová: dle současných informací z ministerstva zdravotnictví - 

avizovaný dotační titul na financování sociální části center duševního zdraví nebude 

ministerstvem vyhlášen; dvě sociální služby, které měly být z tohoto dotačního titulu 

financovány, budou zafinancovány z dotace z Podprogramu č. 1; dle dostupných 

informací se jedná o financování této oblasti ze strany MPSV, bližší informace však 

nejsou k dispozici. 

 

 



Z diskuze: 

Václav Keprt: vidí velký problém v tom, že 3 miliardy Kč, které šly do PNP se mohou 

projevit pouze ve velkých (pobytových) službách, poskytovatelé pobytových služeb 

budou saturováni dobře, problém nastává u všech ostatních druhů služeb, protože dle 

vyhlášky se úhrady zvýšily o nepodstatnou částku, a tím k navýšení příjmů služeb 

nedojde. Nutností je navýšení financí pro terénní služby a služby prevence, kde se 

náklady rovněž dramaticky zvýšily.  

Mgr. Ivo Slavotínek: je to široce diskutované téma, MF má globální náhled na 

rozpuštění financí, kdy sčítají dotaci provozní, ale i valorizaci příspěvku na péči a 

načítají do celkové bilance i dopad valorizace úhradové vyhlášky. Vnímá zpětnou 

vazbu od poskytovatelů sociálních služeb. Bude nutné dále jednat s použitím všech 

dostupných argumentů.  

Václav Keprt: MF problematice nemá detailní vhled do problematiky, valorizace 

příspěvku na péči a úhradové vyhlášky se neprojeví ve všech druzích služeb stejně, 

došlo k růstu nákladů na energie a pohonné hmoty a výpadku zdrojů z IP. Otázka, zda 

v systémech dofinancování lze tuto skutečnost zohlednit při rozdělování peněz, aby se 

nemusely žádné služby rušit (energie, pohonné hmoty, mzdové tabulky, pokud 

nezaplatíme zaměstnancům, tak nám odejdou). MF by mělo tento problém vnímat. 

Mgr. Jan Mochťák: v terénních programech a SAS dotace nepokrývá potřebu 

financování; je třeba se zabývat i strategií dalšího fungování a zajištění terénních 

služeb (např. TP a SAS) ve vztahu k uprchlické krizi a řešení jejích dopadů, ať už 

prostřednictvím sociální služby, nebo posílením sociální práce na obcích. Je nutné 

zajistit adekvátní reakci na potřeby, které vzniknou. 

Předseda komise: dotace byla rozpočtována na mírový stav, nebylo možné počítat 

s nepředvídatelnými jevy jako je válečný konflikt.  

Mgr. Irena Sonntagová: v této chvíli máme informace z MPSV o přípravě vyhlášení 

mimořádného dotačního titulu pro sociální služby, z něhož by bylo možné hradit 

zvýšené výdaje poskytovatelů v souvislosti s poskytování služeb uprchlíkům 

z Ukrajiny. Měl by být koncipován obdobně jako loňské mimořádné dotace 

v souvislosti s covid-19.   

Mgr. Ivo Slavotínek: informoval o úvodním jednání pracovní skupiny pro financování 

sociálních služeb Komise pro sociální věci AKČR, kterého se účastnila i náměstkyně 

ministra práce a sociálních věcí Mgr. Bc. Zdislava Odstrčilová. Kromě diskusi o 

budoucích možných modelech financování, které by bylo možné navrhnout MPSV 

k realizaci ve středním či dlouhodobém časovém horizontu, se samozřejmě diskutuje 

i o dofinancování letošního roku a výhledu financování pro nejbližší dva či tři roky.  

Schválený státní rozpočet pro letošní rok bude nutné přehodnotit v souvislosti se 

současnou situací a jejími dopady. Je vyvíjen tlak na to, aby kapitola MPSV - 313 byla 

posílena. 

Václav Keprt: dle statistiky za celou diecézi v rámci charit zabezpečili 1700 uprchlíků 

z Ukrajiny (nejedná se jen o Olomoucký kraj); je nezbytné, aby dotační program 

umožnil sanovat tyto služby zejména personálně. 



Mgr. Ivo Slavotínek: mimořádný dotační titul MPSV by měl sanovat zvýšené náklady 

základních činností sociálních služeb v souvislosti s poskytování služeb uprchlíkům.  

Mgr. Jan Mochťák: nyní se při zvládaní přílivu uprchlíků využívají krizové nástroje. 

Odhaduje se, že cca polovina uprchlíků zůstane na území ČR i po ukončení válečného 

konfliktu na Ukrajině. Doporučuje nevytvářet speciální dotační systém, spíše posilovat 

současné kapacity sociální práce a sociálních služeb. Je potřeba se v kapacitách na 

situaci připravovat, aby se část uprchlíků nedostala do sociálního vyloučení v oblasti 

bydlení, zaměstnání a dalších.  

Václav Keprt: dosavadní zkušenosti ukazují, že naprostá většina uprchlíků má zájem 

dosáhnout ekonomické soběstačnosti, nechtějí dlouhodobě využívat dávkového 

systému, jde o osoby, které potřebují doprovázení, aby se co nejdříve osamostatnily.  

Je potřeba posílení personálních pro jejich doprovázení v mnoha oblastech, zejména 

při vstupu na trh práce.  

Mgr. Irena Sonntagová: doplnila informace k dávkovému systému – občané Ukrajiny, 

kteří přišli do ČR z důvodu válečného konfliktu, mohou žádat o tzv. humanitární dávku 

– příspěvek k úhradě základních životních potřeb ve výši 5000 Kč na osobu měsíčně; 

maximálně 6 měsíců; vyplácejí úřady práce. Pro jiné nepojistné dávky zatím nejsou 

oprávněnými osobami. Osobám, které splňují podmínky pro poskytování sociálních 

služeb dle zákona o sociálních službách, se poskytují sociální služby; humanitární 

dávku lze použít i k částečné úhradě sociálních služeb.  Situace bude mít vliv na služby 

péče i prevence. Žádosti o pobytové služby ze strany seniorů nebo osob se zdravotním 

postižením jsou zatím ojedinělé; MPSV avizuje možnost přesunu větších skupin 

takových osob z oblastí válečného konfliktu do ČR. Zajištění služeb pro tyto osoby je 

pro ČR velkou výzvou, a to nejen v krátkodobém horizontu.  

Mgr. Ivo Slavotínek: doplnil, že dle současných informací je avizován přesun cca 260 

běženců, zpravidla seniorů, do ČR. Dosud přicházejí zejména rodiny s dětmi a 

samotné matky s dětmi. Mají zájem pracovat, pro jejich uplatnění na trhu páce je 

důležitá možnost zajištění péče o děti – školy, školky, dětské skupiny. Zájem je i ze 

strany zaměstnavatelů, zároveň je důležité zamezit nekalým praktikám při 

zaměstnávání běženců, bylo předmětem i dnešního jednání tripartity.  

 Mgr. Jan Mochťák: dotaz, zda nemá vedení kraje informace k nastavení 

spolufinancování v Operačním programu Zaměstnanost+ pro nové programovací 

období a příp, možnost 0% spolufinancování pro NNO;  podle současných informací- 

minimální podíl spolufinancování má být nastaven pro NNO a malé obce do 3000 

obyvatel na 5%, obce nad 3000 obyvatel 10%. Dále požádal o možnost představení 

OP Zaměstnanost + v rámci komise. 

Mgr. Ivo Slavotínek: je možné připravit cca v horizontu tří týdnů on - line 

představení finanční podpory v oblasti měkkých projektů podobně, jako byl 

únorový webex k investičním evropským dotačním nástrojům z IROP, NPO a ITI.  

Mgr. Jan Mochťák: doporučuje měsíc květen  

Ing. Anna Taclová: se dotázala, zda se počítá s realizací Podprogramu č. 2. 



Bc. Ing. Kateřina Spáčilová: Podprogram č. 2 byl vyhlášen, po dohodě s panem 

náměstkem došlo k prodloužení lhůty pro podávání žádosti tak, aby poskytovatelé 

mohli podávat žádosti do Podprogramu č. 2 již se znalostí výše dotace poskytnuté 

z Podprogramu 1.  

 

„K-RS ROK“   

doporučuje Radě Olomouckého kraje  

a) souhlasit s návrhem na poskytnutí dotace jednotlivým poskytovatelům 

sociálních služeb zpracovaným v souladu s Podprogramem č. 1 Programu 

finanční podpory poskytování sociálních služeb v Olomouckém kraji  

b) předložit Zastupitelstvu Olomouckého kraje návrh na poskytnutí dotace 

jednotlivým poskytovatelům sociálních služeb zpracovaný v souladu s 

Podprogramem č. 1 Programu finanční podpory poskytování sociálních služeb 

v Olomouckém kraji k projednání 

 

souhlasí 

s přepočítáním výše dotace jednotlivým sociálním službám v souladu s 

Podprogramem č. 1 Programu finanční podpory poskytování sociálních služeb 

v Olomouckém kraji v případě, že na financování sociální části center duševního 

zdraví bude poskytnuta dotace z jiných zdrojů. 

 

 Hlasování: Pro: /13 proti: /0 zdržel se:/0  

K projednávanému bodu bylo přijato usnesení komise UK-RS/12/2/2022 

 

 

2. Náměty, diskuse, různé  

Předseda komise: poděkoval všem zúčastněným za účast na jednání. 

 

 

 

V  Olomouci dne 24. 3. 2022 

 

………………………………. 
Mgr. Radek Brázda 
předseda komise 

 
 
 
 



Přílohy: 
Příloha č. 1 – prezenční listina 

 

 

 

 

 

 

 

 


